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„Optimismul este fundaţia curajului.“   
(Nicholas Butler)

Indiferent de percepţia actuală asupra evenimentelor din de-
cembrie 1989, este cert că anul 2014 nu poate fi  încheiat fără o eva-
luare a ceea ce s-a petrecut important, esenţial în ultimele două de-
cenii şi jumătate. Desigur, se poate constata o diferenţă uriaşă între 
aşteptările de acum 25 de ani şi rezultatele înregistrate în acest inter-
val. Dar, oare, nu putem admite – fi e şi numai ca o simplă ipoteză – 
că aşteptările au fost în cea mai mare parte nerealiste? Întrebarea se 
justifi că mai ales dacă ţinem seama de faptul că s-a păşit pe un drum 
total nou, cel de la un regim politic totalitar spre un stat de drept, 
democratic, cu o economie de piaţă funcţională. A fost o premieră 
istorică nu numai pentru România, ci pentru întreg aşa-zisul sistem 
mondial socialist.

Este sufi cient să luăm în considerare cele mai importante trans-
formări care vizează drepturile şi îndatoririle fundamentale ale cetăţe-
nilor, mai ales libertatea cuvântului, preponderenţa proprietăţii private 
în economie, apartenenţa României la NATO şi Uniunea Europeană 
pentru a ne da seama cât de multe s-au schimbat în spaţiul nostru 
naţional, nu numai în sfera vieţii materiale, ci şi în cea spirituală. Un 
asemenea bilanţ nu poate exclude nici semnele evidente de relansare 
după urmările dramatice ale crizei globale şi nici chiar mult contro-
versata temă a modului în care sporirea PIB se refl ectă sau nu în con-
diţiile de trai ale majorităţii covârşitoare a populaţiei ţării.

Mai importantă, poate, decât interpretarea împlinirilor din ulti-
mii 25 de ani, dar mai ales a neîmplinirilor, este luarea în considerare 
a premiselor mersului înainte pe termen scurt, mediu şi lung. Astfel, 
apare imperios necesar să se dea răspunsuri viabile la şansele atin-
gerii unor ţinte precum îndeplinirea criteriilor de convergenţă reală 
(cele de convergenţă nominală au fost îndeplinite) pentru aderarea 
la moneda unică europeană şi micşorarea decalajelor, astfel încât, în 
următorul deceniu, dar cât mai repede cu putinţă, să atingem şi să de-
păşim nivelul mediu de dezvoltare la scara întregii Uniuni Europene.

Pentru conturarea unui asemenea răspuns, s-au elaborat şi se ela-
borează, inclusiv cu participarea activă a organizaţiilor profesionale ale 
inginerilor şi economiştilor, numeroase proiecţii cu valoare de viziune 
strategică. Nu putem trece în revistă asemenea proiecţii care – în mod 
normal – conţin o doză semnifi cativă de percepţii subiective, dar con-
cordanţa lor cu evaluările FMI, Comisiei Europene şi Băncii Mondiale 
este de reţinut. Aceste organisme anticipează că anul 2014 se va încheia 

cu o creştere eco-
nomică de cel puţin 
două procente, iar 
pentru anul viitor se 
avansează un spor de 
minimum 2,5%. În 
aceste circumstanţe, 
se consideră că Ro-
mânia va fi  o ţară tot 
mai atractivă pentru 
investiţii străine, în 

condiţiile în care se vor consolida şi poziţiile capitalului autohton. Pro-
gnozele se referă nu numai la sporirea produsului intern brut, ci şi la alte 
componente ale vieţii economice şi sociale, între care scăderea dobân-
zilor, stabilitatea cursului de schimb, sporirea în ritmuri mai înalte a ex-
portului, creşterea veniturilor medii ale populaţiei. Una dintre explicaţii-
le principale constă în anticipaţiile favorabile privind dinamica locurilor 
de muncă. Recente sondaje de opinie arată că mai mult de o treime din 
totalul angajatorilor, la nivelul întregii economii, consideră că vor creşte 
numărul locurilor de muncă în anul viitor cu cel puţin 10 procente.

Desigur, astfel de anticipări sunt de esenţă probabilistică, dar 
gradul lor de realism este de necontestat. Totul depinde de măsura în 
care vom reuşi, la scara întregii naţiuni, să transformăm potenţialul 
în real. Ceea ce înseamnă un echilibru constant între voinţă şi putinţă 
în împlinirea aspiraţiei comune de a avea o economie a oamenilor, 
pentru oameni. (T.B.)

Analizele efectuate în aceste zile pe baza date-
lor disponibile în prezent arată că, la nivelul Uniunii 
Europene, numărul fi rmelor incluse în categoria celor 
inovative a depăşit 52 de procente din totalul celor 
în funcţiune. Faţă de această medie, România se si-
tuează la cota 22%, antepenultima în rândul statelor 
membre (după noi urmează Lituania şi Bulgaria). 
Dacă aceste date sunt raportate la performanţa glo-
bală în materie de inovaţie, recordul este deţinut de 
Coreea de Sud, cu 74% de întreprinderi inovative din 
total, Statele Unite ale Americii, cu 73,6% din total, 
şi Japonia cu 71% din total. Neaşteptat, Africa de Sud 
se afl ă la coada clasamentului, cu 10,5% întreprinderi 
inovative din total. Ceea ce atrage cu deosebire aten-
ţia este ritmul de creştere a numărului de întreprinderi 
inovative. Astfel, Coreea de Sud – afl ată în frunte şi la 
acest capitol – are un ritm mediu anual de creştere de 
6%, urmată de China, cu 5,8%. Uniunea Europeană 
se situează pe locul al treilea, cu 2,7%. SUA ocupă lo-
cul al şaptelea, cu un ritm de 1%. Compararea acestor 
date indică nu numai actuala stare de fapt, ci şi per-
spectivele. În ceea ce priveşte ţara noastră, aşa cum 
o confi rmă majoritatea prognozelor, este de anticipat 
un ritm de creştere apropiat de nivelul celui mediu 
din UE. Asemenea prognoze se bazează, aşa cum este 
fi resc, mai ales pe prevederile Strategiei Naţionale de 
Cercetare, Dezvoltare şi Inovare 2014 – 2020. 

Este, de asemenea, de remarcat că se mizează 
foarte mult pe capacitatea inovativă a IMM-urilor, 
dată fi ind fl exibilitatea lor în ceea ce priveşte adap-
tarea la cerinţele pieţei. Sigur, forţa lor inovativă este 
relativ redusă în comparaţie cu marile întreprinderi, 
însă tendinţa este cea de creştere, respectiv de la o 
pondere în totalul IMM-urilor de 19,8% în 2012, la 
29,7% în 2013. Datele se referă la produse, procese 
tehnologice, metode de organizare şi de marketing.

Rezultatele cele mai bune au fost obţinute – aşa 
cum au confi rmat şi saloanele de invenţii din ţară şi 
din străinătate – prin capacitatea de adaptare mai ra-
pidă la cerinţele economiei digitale. Au fost concepu-
te soluţii care permit creşterea gradului de automati-
zare şi de informatizare a unor procese tehnologice 
generatoare de un mare consum de resurse materiale 
şi umane. Totodată, a crescut numărul soluţiilor ino-
vative care permit un grad mai înalt de securizare a 
datelor cu care operează entităţile economico-sociale. 
Marea problemă constă, însă, în ritmurile şi propor-
ţiile diseminării unor asemenea inovaţii, proces con-
diţionat în cea mai mare măsură de resursele fi nan-
ciare limitate, în special ale întreprinderilor mici şi 
mijlocii. De aici, nivelul scăzut de competitivitate al 
majorităţii celor peste 600 000 de întreprinderi active 
menţionate recent de Ofi ciul Naţional al Registrului 
Comerţului.

Bilanţuri orientate spre viitor

Performanţele inovative, 
sursă a competitivităţii

Jurnal de bordJurnal de bord

Sibiu 2014: Zilele Academiei de Ştiinţe Tehnice 
din România, edţia a IX-a  (pag. 4 – 5)

Convorbire cu ing. Aristide Caranda, directorul general 
al societăţii „CARANDA BATERII“ SRL (I) (pag. 3)

ASTR: Discursurile de recepţie ale profesorilor 
Petre Pătruţ şi Dan Stematiu  (pag. 2)

Consiliul Director al AGIR şi redacţia 
„Univers ingineresc“ adresează cititorilor, tuturor 
inginerilor români din ţară şi de peste hotare, 
tradiţionala urare de Sărbători fericiteSărbători fericite. De ziua 
naşterii Mântuitorului, ne simţim cu toţii mai 
aproape, uniţi în aspiraţia noastră de a ne aşeza 
întreaga viaţă pe temeliile credinţei strămoşeşti. 
Să ne urăm, împreună, să punem mai bine în 
valoare energiile născute din viziune, pasiune şi 
forţă creativă, astfel încât să fi m autorii unor 
adevărate succese româneşti mai numeroase şi mai 
valoroase pe toate planurile.

Crăciun Fericit, tuturor!

Omul fusese făcut
Spre împreună-lucrare,
A Creaţiei continuare.
Dar, căzând în păcat,

Din neascultare,
Pentru iertare, 

Ascultări, iată, două se cer:
Una în Cer,

A Fiului Sfânt,
Iar pe pământ,

Nevinovată-ascultare,
A unei Fecioare.

Tainică, împreună-lucrarea,
Plinită, a fost Întruparea.

Sfântă şi negrăită,
Peste închipuire,

Lucrarea n-a fost grăbită:
Dumnezeu a ţinut

Ce-a aşezat în a omului fi re
De la-nceput.

În pântec de Maică-avu loc
Zămislirea. La datul soroc,

În staul de vite, cu zorii,
Se naşte Păstorul-Mântuitor.

Cei dintâi I se-nchină păstorii,
Speranţă vestind tuturor.

Odihnească-se steaua de sus,
Lumină e lumii Iisus!
Şi-n sfântă Lumină,

Bucuria ne este deplină.

Prof. dr. ing. C. Berbente

Şi Cuvântul S-a făcut trup...Şi Cuvântul S-a făcut trup...
                (Ioan, 1.14)(Ioan, 1.14)
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Autoritatea Naţională pentru Adminis-
trare şi Reglementare în Comunicaţii (AN-
COM) a lansat laboratorul pentru încercări 
de compatibilitate electromagnetică de la 
Prejmer, judeţul Braşov, unde vor putea fi  tes-
tate echipamentele radio, cele electrice şi elec-
tronice existente pe piaţa românească – de la 
telefoane, electrocasnice, corpuri de iluminat 
şi până la echipamente medicale, ştiinţifi ce şi 
industriale. În laborator se vor măsura, printre 
altele, emisiile de curent armonic, fl uctuaţiile 
de tensiune, perturbaţiile radiate, rata de ab-
sorbţie specifi că şi puterea perturbatoare.

„Laboratorul ANCOM este dotat cu 
tehnologie de ultimă generaţie şi dispune de 
camere ecranate şi o cameră semi-anecoică 
performantă în care vor fi  realizate măsurări 
ale emisiilor electromagnetice produse de 
aparatele electrice şi electronice pe care le 
folosim zilnic şi teste de imunitate privind 
funcţionarea acestora în diferite condiţii. 
Un astfel de laborator este un mijloc abso-

lut necesar pentru verifi carea conformităţii 
tehnice a acestor aparate şi era timpul ca 
specialiştii ANCOM să poată realiza propri-
ile măsurări“, a declarat Cătălin Marinescu, 
preşedintele ANCOM, cu ocazia punerii în 
funcţiune a laboratorului pentru încercări de 
compatibilitate electromagnetică.

Prin intermediul laboratorului, AN-
COM va putea să verifi ce direct dacă pro-
dusele afl ate la vânzare sau în uz respectă 
dispoziţiile directivelor europene în vigoare 
în ceea ce priveşte compatibilitatea electro-
magnetică, protecţia sănătăţii şi siguranţa 
utilizatorului şi a oricărei alte persoane. 
Aceste măsurări se vor face conform pla-
nului anual de control al ANCOM sau ca 
urmare a unor plângeri sau sesizări ale fur-
nizorilor de servicii şi reţele de comunicaţii, 
laboratorul ANCOM fi ind proiectat exclu-
siv pentru măsurările necesare activităţii de 
control al pieţei. Laboratorul nu va fi  utilizat 
pentru măsurări la cerere.

Laboratorul pentru încercări de com-
patibilitate electromagnetică este unul dintre 
cele mai importante proiecte ale Autorităţii 
din ultimii ani, investiţia ridicându-se la peste 
14,6 milioane de lei, respectiv 3,28 milioane 
de euro. Realizarea laboratorului a presupus 
proiectarea şi construcţia, precum şi furniza-
rea, instalarea şi integrarea echipamentelor 
specifi ce, dar şi instruirea celor 12 ingineri ai 
ANCOM care vor realiza măsurări.

Intrarea pe piaţa europeană a produse-
lor electrice şi electronice este liberă şi nu 
este necesară obţinerea unei certifi cări sau 
omologări anterior introducerii pe piaţă. 
Producătorul are însă obligaţia de a verifi -
ca conformitatea produselor în cadrul unor 
laboratoare acreditate şi de a pune la dispo-
ziţia autorităţilor din ţările europene în care 
îşi distribuie produsele sufi ciente dovezi că 
acestea respectă cerinţele esenţiale prevăzu-
te în legislaţie. În România, conformitatea 
acestor produse cu Directiva Compatibilita-

te Electromagnetică şi cu Directiva R&TTE 
(Radio and Telecommunications Terminal 
Equipment) este supravegheată de ANCOM 
prin verifi carea documentelor care le înso-
ţesc: declaraţia de conformitate, marcajul 
CE şi rapoartele de încercări privind îndepli-
nirea cerinţelor esenţiale prevăzute de regle-
mentările în vigoare (referitoare la compati-
bilitatea electromagnetică, protecţia sănătăţii 
şi siguranţei utilizatorului şi a oricărei alte 
persoane, precum şi la utilizarea efi cientă a 
spectrului în cazul echipamentelor radio). 
Atunci când, în urma verifi cărilor admi-
nistrative, pentru unele produse există pre-
zumţia de neconformitate, se verifi că dacă 
produsul este conform cu cerinţele esenţiale 
prin măsurări în laborator. Dacă echipamen-
tele verifi cate nu sunt conforme, ANCOM 
cere producătorului sau importatorului adu-
cerea produsului în stare de conformitate sau 
retragerea de pe piaţă. ANCOM poate, de 
asemenea, aplica amenzi contravenţionale.

SUB  LUPA  ACTUALITĂŢIISUB  LUPA  ACTUALITĂŢII

ANCOM a lansat laboratorul pentru încercări ANCOM a lansat laboratorul pentru încercări 
de compatibilitate electromagneticăde compatibilitate electromagnetică

La 21 noiembrie a.c. a avut loc, la se-
diul central al AGIR, ceremonia prezentării 
discursurilor de recepţie ale membrilor titu-
lari ai Academiei de Ştiinţe Tehnice din Ro-
mânia (ASTR), Secţia Construcţii şi Urba-
nism, profesorii Petre Pătruţ şi Dan Stematiu.

Reamintim că, potrivit tradiţionale-
lor practici academice, membrii titulari ai 
ASTR au posibilitatea să marcheze do-
bândirea acestei înalte calităţi ştiinţifi ce, 
de consacrare a contribuţiilor deosebite la 
progresul ştiinţei şi tehnicii româ-
neşti, printr-un discurs de recepţie. 
Astfel, prof. em. dr. ing. Petre Pătruţ 
a prezentat discursul de recepţie in-
titulat „«Nervi» electrici, «muşchi» 
hidraulici – o şansă pentru perfor-
manţă“. La rândul său, prof. dr. ing. 
Dan Stematiu a prezentat discursul 
de recepţie „Modelarea matemati-
că – «investigator» efi cient al inci-
dentelor şi accidentelor la lucrările 

hidrotehnice“. Au răspuns la discursurile de 
recepţie prof. dr. ing. DHC Ioan Dumitra-
che, preşedintele Secţiei Electronică, Au-
tomatică a ASTR, pentru profesorul Petre 
Pătruţ şi, respectiv, prof. as. dr. ing. EurIng 
DHC Mihai Mihăiţă, preşedintele ASTR, 
pentru profesorul Dan Stematiu.

*
Prof. em. dr. ing. Petre Pătruţ a absol-

vit Institutul de Construcţii din Bucureşti în 
1967, specialitatea Ma-
şini şi utilaje pentru con-
strucţii. A devenit doctor 
inginer în 1979, cu teza 
Contribuţii la studiul re-
gimurilor tranzitorii ale 
sistemelor hidraulice de 
reglare automată a pro-
ceselor de săpare la ex-
cavatoarele cu o cupă. A 
parcurs treptele afi rmării 

universitare: preparator, asistent universitar 
(1967 – 1973), şef de lucrări (1973 – 1979), 
conferenţiar universitar (1979 – 1990), profe-
sor universitar (1990) la Universitatea Tehni-
că de Construcţii, prorector cu cercetarea şti-
inţifi că (1990 – 1996), rector (1996 – 2004) 
al Universităţii Tehnice de Construcţii Bucu-
reşti. Este Doctor Honoris Causa al 
Universităţii Ovidius din Constanţa 
şi autor al unor lucrări ştiinţifi ce pu-
blicate în reviste şi edituri din ţară şi 
străinătate, de referinţă în domeniul 
său de activitate.

Prof. dr. ing. Dan Stematiu a ab-
solvit Institutul de Construcţii din Bu-
cureşti (Facultatea de Hidrotehnică) 
în 1966. A efectuat un stagiu de cer-
cetare la UC Berkeley (1973 – 1974), 
iar în 1976 a devenit doctor inginer, cu 
teza Studiul eforturilor generate de greutatea 
proprie în barajele arcuite. În 1991 a devenit 
profesor la Universitatea Tehnică de Con-

strucţii din Bucureşti. Între 1990 şi 2000 a 
fost decanul Facultăţii de Hidrotehnică, între 
2000 şi 2004 a fost prorector, iar între 2004 
şi 2008 a ocupat funcţia de rector al Univer-
sităţii Tehnice de Construcţii Bucureşti. 
Este deţinător al Premiului Aurel Vlai-
cu al Academiei Române (1991) şi ocupă 

funcţii în mai multe 
organizaţii de profi l – 
membru al comitetului 
tehnic Exploatarea şi 
întreţinerea barajelor 
din cadrul Comisiei 
Internaţionale a Ma-
rilor Baraje, membru 
al Comitetului de Si-
guranţa Barajelor din 
Clubul European al 
Marilor Baraje, pre-

şedinte al Comitetului Naţional Român al 
Marilor Baraje, preşedinte al Asociaţiei 
Române de Tuneluri.

ASTR: Discursurile de recepţie ale 
profesorilor Petre Pătruţ şi Dan Stematiu

Impactul poluării industriale din România, estimat 
între 25 şi 80 miliarde euro în perioada 2008 – 2012

Poluarea industrială din România a ge-
nerat, în perioada 2008 – 2012, costuri es-
timate cu sănătatea şi protecţia mediului de 
25 până la 80 miliarde euro, termocentrala 
Turceni fi ind al treilea mare poluator din Uni-
unea Europeană în funcţie de impactul asu-
pra costurilor totale. Potrivit unui studiu al 
Agenţiei Europene de Mediu (EEA) privind 
impactul emisiilor poluante ale centralelor 
energetice şi ale altor companii industriale 
asupra cheltuielilor din UE cu 
sănătatea şi protecţia mediului, 
România se situează pe locul al 
şaselea în funcţie de costurile 
cauzate de poluarea industri-
ală, în urma Germaniei, Po-
loniei, Marii Britanii, Franţei 
şi Italiei. „Germania, Polonia, 
Marea Britanie, Franţa şi Italia, 

care deţin cele mai mari facilităţi industriale, 
contribuie cel mai mult la cheltuielile totale. 
Cu toate acestea, clasamentul se schimbă 
substanţial dacă valoarea cheltuielilor este 
ajustată în funcţie de PIB-ul fi ecărei ţări, emi-
siile din statele est-europene, precum Bulga-
ria, România, Estonia şi Polonia dobândind 
un rol mai mare“, se arată în studiul EEA. 

La nivelul UE, costurile de mediu şi 
cele cu sănătatea cauzate de emisiile poluan-

te s-au situat, în 
perioada analiza-
tă, între 329 mili-
arde euro şi 1053 
miliarde euro, 
potrivit estimări-
lor EEA. Jumă-
tate din aceste 
costuri au fost 

generate de emisiile a doar 147 de centrale 
energetice şi alte facilităţi industriale din-
tre cele 14 325 incluse în studiu. Cele două 
seturi de cifre refl ectă modurile diferite de 
evaluare a impactului poluării aerului asu-
pra costurilor cu sănătatea, precum şi banda 
de valori folosită pentru estimarea costurilor 
induse de poluarea cu dioxid de carbon. 

Clasamentul celor mai poluante 30 de 
companii şi complexe industriale din UE in-
clude opt companii din Germania, şase din 
Polonia, patru din România, câte trei din Bul-
garia şi Marea Britanie, două din Grecia şi 
câte una din Cehia, Estonia, Italia şi Slovacia.

Termocentrala TETs Maritsa Iztok din 
Bulgaria determină cele mai mari costuri, 
între 7,46 şi 22,4 miliarde euro, urmată de 
PGE Górnictwo i Energetyka Konwencjo-
nalna din Polonia (între 6 şi 14,1 miliarde 

euro) şi Electrocentrale Turceni (între 4,9 
şi 13,76 miliarde euro). Electrocentra-
le Rovinari se situează pe locul al şaselea 
(costuri între 6 şi 14,1 miliarde euro), în 
timp ce Regia Autonomă pentru Activităţi 
Nucleare – Sucursala Romag Termo (între 
2,1 şi 14,1 miliarde euro) şi Electrocentrale 
Deva (între 1,8 şi 5 miliarde euro) sunt pe 
locurile 11, respectiv 17. 

Potrivit studiului, statele ar putea 
economisi între 11,1 şi 32,7 miliarde euro 
pe an dacă toate companiile analizate ar 
întruni cerinţele UE privind cantitatea 
legală de emisii poluante. În realitate, 
economiile realizate ar fi chiar mai mari, 
scăderea emisiilor poluante ducând la o 
reducere substanţială a multor altor polu-
anţi, precum praf, metale grele şi poluanţi 
organici. (Sursa: Mediafax)

Prof. em. dr. ing. Petre Pătruţ

Prof. dr. ing. Dan Stematiu
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Teodor Brateş: Se discută mult des-
pre întreprinzătorul român, despre modul 
în care se afi rmă capitalul autohton afl at 
în concurenţă acerbă cu capitalul străin. 
Tocmai de aceea este de determinat măsu-
ra în care o experienţă personală poate să 
clarifi ce lucrurile, dacă nu total, măcar în 
ceea ce priveşte esenţialul unor procese şi 
fenomene de larg interes.

Aristide Caranda: Mulţumesc publi-
caţiei AGIR, „Univers ingineresc“, pentru 
posibilitatea – aş spune chiar onoarea – de 
a putea să-mi exprim părerile despre tema 
extrem de importantă pe care aţi enunţat-o, 
fără a avea pretenţia că punctul meu de ve-
dere este infailibil.

T.B.: Nimeni nu poate avea o ase-
menea pretenţie, însă, în cazul dvs., sunt 
extrem de multe elemente – în acest sens 
m-am documentat, pe larg, înainte de con-
vorbirea de faţă – care, relevate personal 
şi direct de directorul general al companiei 
„CARANDA BATERII“ SRL, capătă o cu 
totul altă anvergură.

A.C.: Mă fl atează aprecierea dvs., însă 
prefer să mă menţin, cu precădere, în zona 
faptelor. Cât priveşte – să zicem – „destinul“ 
întreprinzătorului român în raport cu capita-
lul străin, cred că vom avea ocazia să tratăm 
acest subiect tot prin prisma propriei mele 
experienţe.

T.B.: Aşa este. Nimic nu valorează 
mai mult decât argumentul bazat pe fapte. 
Am citit că, la 5 septembrie 1991, dvs. aţi 
început o afacere prin care aţi urmărit să 
fructifi caţi o experienţă de peste trei dece-
nii. Vă propun să marcaţi acel moment.

A.C.: Am lucrat peste 30 de ani la în-
treprinderea „Acumulatorul“, din Bucureşti.

T.B.: Binecunoscută în perioada dată.
A.C.: A fost creată în 1911, dar s-a dez-

voltat şi s-a modernizat în perioada antede-
cembristă, sub impactul progresului tehnic din 
anii respectivi. Era o întreprindere reprezen-
tativă. Aici am parcurs toate treptele ierarhiei 
profesionale, de la maistru la şef de laborator, 
apoi de la tehnolog-şef la director general.

T.B.: Tot pe baza amintitei documen-
tări, am afl at că, în 1988, aţi fost demis din 
funcţia de director general ca urmare a 
unui confl ict cu mai-marii vremii sau, mai 
bine spus, ai vremurilor.

A.C.: Sigur, situaţia întregii economii, 
a întregii ţări se degradase continuu până la 
criza de sistem, criză care a dus la explozia 
populară, la Revoluţia din decembrie 1989. 
Eu am fost, cum îmi plăcea să mă defi nesc 
pe atunci, dar şi după opinia cvasigenerală, 
un tehnocrat, iar opiniile mele divergente cu 
cei cărora le-aţi spus „mai-marii vremuri-
lor“ vizau, în principal, tocmai aspecte de 
ordin tehnico-economic.

T.B.: Nu aţi fost singurul în această si-
tuaţie. Important este că v-aţi onorat calita-
tea de inginer, de manager prin susţinerea 
propriilor convingeri, chiar dacă aţi riscat 
mult. Ceea ce – cred – se cuvine să se reţi-
nă – sub aspect personal – din ceea ce aţi 
afi rmat este parcurge-
rea, treaptă cu treap-
tă, în mod normal, a 
ierarhiei profesionale 
şi fundamentarea pozi-
ţiilor – tot profesionale 
– mai ales în condiţiile 
dramatice existente, 
cum bine ştim cu toţii, 
în perioada agoniei re-
gimului totalitar – prin 
prisma competenţei şi 
responsabilităţii.

A.C.: Este apre-
cierea dvs., recunosc, 
destul de măgulitoare. 
Din punctul meu de ve-
dere, nu a fost nimic ie-
şit din comun; mulţi colegi, tehnocraţi, cum 
am mai precizat, au avut evoluţii similare.

T.B.: Ajunşi în acest punct, nu pot 
să nu-mi amintesc că – încă în ianuarie 
1990 – „Acumulatorul“ a fost printre pri-
mele, dacă nu cumva prima întreprindere 
care a cunoscut seismul unei greve. Eram, 
pe atunci, redactor-şef adjunct la redacţia 
de actualităţi a TVR şi am „dat drumul în 
emisie“ unui reportaj privind greva de la 
„Acumulatorul“.

A.C.: Îmi amintesc şi eu – s-ar putea alt-
fel? – acea grevă. Se înregistrau, astfel, două 
fenomene contradictorii: efectele libertăţii 
cucerite cu atâtea jertfe şi necesitatea adop-
tării unor măsuri reparatorii, în privinţa con-
diţiilor de muncă, a salarizării, întrucât – în 
timpul dictaturii – s-a acţionat continuu, sis-
tematic, în direcţia agravării până la limita in-
suportabilului, a condiţiilor de muncă şi viaţă.

T.B.: Mai toată lumea se grăbea să… 
„recupereze“, ceea ce – până la un punct 
– era absolut normal. Ceea ce se contura, 
tot mai pregnant, era prăpastia dintre aş-
teptări şi posibilităţile de satisfacere a unor 
deziderate, evident, defi citare la capitolul 
realism.

A.C.: Vă împărtăşesc acest punct de ve-
dere, mai ales că am simţit pe „propria mea 
piele“ ce înseamnă depăşirea anumitor limite 
ale dorinţei de mai bine, ca să spun aşa.

T.B.: Rememorarea momentului din 
ianuarie 1990 nu a avut alt scop decât 
cel de a adăuga încă un fapt de viaţă la 
acumulările (pentru că tot vorbim despre 
„Acumulatorul“) care au dus la decizia 
dvs. de a începe o afacere pe cont propriu.

A.C.: Cunoşteam, din interior, ce în-
seamnă o întreprindere de stat. Ştiam ce 
însemna „economia planifi cată“, cu toate 
„păcatele“ ei organice. Am avut posibilitatea 
să cunosc şi realităţile din ţările cu o auten-
tică economie de piaţă, la fel, nu numai cu 
incontestabile realizări, ci şi cu „hibele“ ei. 
Am nutrit şi nutresc convingerea că numai 
un sector privat sănătos, puternic poate să 
asigure o dezvoltare economică şi socială 
centrată pe nevoile oamenilor. În 1991, lă-
sam în urmă – cum am mai precizat – peste 

trei decenii de „lucru la stat“. Condiţiile in-
cipiente create în primul an şi jumătate de 
la Revoluţie m-au încurajat să-mi „schimb 
viaţa“ şi s-o leg de sectorul privat.

T.B.: A fost, deci, o decizie relativ în-
delung gândită.

A.C.: Exact. A fost o decizie cu un 
imens risc, dar mi-am asumat riscul, con-
ştient că numai în acest mod mă pot afi rma 
profesional şi, cutez să mai spun, uman.

T.B.: Timpul v-a dat dreptate, desigur, 
nu „automat“, „de la sine“, ci ca efect al 
unor eforturi remarcabile. Emit acest „ca-
lifi cativ“ tot ca urmare a documentării des-
pre care vorbeam.

A.C.: La început am fost doi, un coleg 
muncitor, Nicolae Firu (Dumnezeu să-l ier-
te), şi eu. Aşa a început afacerea, în septem-
brie 1991.

T.B.: Era o perioadă de expansiune, 
mai ales a micilor afaceri, în special în co-
merţ. Dvs. v-aţi axat, de la început, pe pro-
ducţie. Desigur, doreaţi să vindeţi ceea ce 
produceaţi, dar pornind de la baterii bune 
de folosit, dar şi competitive, pe o piaţă tot 
mai exigentă.

A.C.: A fost o afacere de la „fi rul ierbii“, 
în producţie, deoarece, atunci ca şi acum, am 
convingerea că nimic nu poate să aibă efecte 
mai palpabile asupra calităţii vieţii decât sub-
stanţa economică validată pe piaţă. Este, în 
parte, şi un răspuns la întrebarea dvs. privind 
capitalul românesc. Când întreprinderile de 
stat produceau – conform unei planifi cări hi-
percentralizate – în mare măsură pe stoc, nu-ţi 
poţi permite, ca întreprinzător privat, să nu 
produci pentru piaţă, pentru client. Dacă nu 
îţi orientezi afacerea spre ceea ce cere piaţa, 
dacă nu eşti competitiv din toate punctele de 
vedere, eşecul este garantat.

T.B.: Mă bucur că gândiţi astfel, însă 
esenţial este să se acţioneze aşa cum se 
gândeşte.

A.C.: Este o chestiune de principiu, 
dar şi de pragmatism, ceea ce va rezulta 
– sper – din relevarea unei experienţe de 
peste două decenii. Nu a mers totul lin, nu 
am avut numai succese, nu am izbutit să 
înving uriaşe difi cultăţi dacă nu aş fi  acţi-
onat, cum am afi rmat, pornind de la cerin-
ţele unei pieţe concrete, bine delimitate, 
cea a bateriilor auto. Fiecare an a însem-
nat, la început pentru fi rma pe care o con-
stituisem „Electro Auto Service“, apoi, 
din 2005, cu numele de „Caranda“…

T.B.: Mă iertaţi că vă întrerup. 
Dvs. aţi devenit un brand, iar atribui-
rea numelui de „Caranda“ fi rmei dvs. a 
fost – o spun pentru cititori – o expresie 
directă a prestigiului pe care l-aţi câşti-

gat personal pe piaţa pe care o evocaţi atât 
de des.

A.C.: Să continui, deci. Afacerea mea a 
avut o evoluţie dictată de raportul dintre ce-
rere şi ofertă. La numai un an de la începerea 
ei m-am extins de la producţia propriu-zisă la 
activităţi de service, fapt care mi-a permis să 
prind, cum se zice, mai mult cheag. Mi-am 
dat seama că în lumea în curs de globalizare 
se impune să colaborez cu fi rme de peste ho-
tare, inclusiv cu cele care au avut şi au repre-
zentanţe şi fi liale în România, să desfăşor un 
program de investiţii cu achiziţii de tehnică 
avansată, în special din Suedia şi Statele Uni-
te ale Americii.

T.B.: Aceasta a fost, probabil, una 
dintre căile principale de acţiune care v-au 
permis să înregistraţi marca fi rmei, să 
obţineţi certifi cările necesare, licenţele şi 

(Continuare în pag. 6)

AGORA  INGINEREASCĂAGORA  INGINEREASCĂ

A fi  întreprinzător în România de astăzi
„Rezistă şi se consolidează pe piaţă 

doar cei competitivi“ (I)
Convorbire cu ing. Aristide Caranda, directorul general 

al societăţii „CARANDA BATERII“ S.R.L.

Parcurgem o perioadă în care bilanţurile vizează nu numai anul pe care îl vom în-
cheia în curând, ci un sfert de secol de la Revoluţia Română din decembrie 1989. Nu 
ne vom lansa, în această pagină, în considerente de ordin istoric, ci – aşa cum spune 
un vechi dicton, „omul este măsura tuturor lucrurilor“ – ne vom referi, în cele ce urmea-
ză, la o experienţă de inginer, a unui coleg de breaslă care s-a afi rmat în postura pe 
care astăzi o numim manager încă de la absolvirea, în 1956, a Facultăţii de Chimie 
Industrială a Politehnicii din Bucureşti şi a devenit întreprinzător în urmă cu 23 de 
ani. Numele său – Aristide Caranda, nume devenit un brand al economiei de piaţă 
româneşti. Este vorba despre o viaţă de om care – asemenea picăturii care concen-
trează, în substannţa ei, un întreg ocean – dă măsura unor calităţi inginereşti demne 
de atenţie şi respect. Acestea fi ind spuse, să redăm prima parte a convorbirii pe care 
am avut-o zilele trecute cu directorul general al companiei „CARANDA BATERII“ SRL.
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Sibiu 2014: Zilele Academiei de Ştiinţ

Dezvoltarea durabilă 

După cum am mai informat, la Sibiu a avut loc, în 
perioada 6 – 7 noiembrie a.c., a IX-a ediţie a Zilelor Aca-
demiei de Ştiinţe Tehnice din România, eveniment care a 
avut drept co-organizatori Asociaţia Generală a Inginerilor 
din România (AGIR) şi Verein Deutscher Ingenieure (VDI 
Germania – cea mai puternică organizaţie profesională a 
inginerilor din această ţară). 

Tema centrală a manifestării a constituit-o – cum, de 
asemenea, am informat – „Dezvoltarea durabilă favorabilă 
incluziunii“. Conferinţa s-a bucurat de o participare nume-
roasă, la lucrările acesteia participând peste 50 de membri 
ai ASTR, numeroşi membri ai AGIR, cadre didactice din 
universităţi, cercetători ştiinţifi ci, doctoranzi şi masteranzi. 
Numărul total al participanţilor înregistraţi a fost de peste 
100, la conferinţă luând parte, cu lucrări ştiinţifi ce, şi un 
număr semnifi cativ de cercetători din străinătate (Algeria, 
Franţa, India, Slovacia, Spania). Reuniunea a fost onorată 
şi de prezenta secretarului general al Consiliul European al 
Academiilor de Ştiinţe Aplicate, Tehnologii şi Inginerie (Eu-
ro-CASE), Jacques Lukasik.

La festivitatea de deschidere au luat cuvântul Mihai Mi-
hăiţă, preşedintele Academiei de Ştiinţe Tehnice din România, 
Livia Ilie, prorector al Universităţii Lucian Blaga din Sibiu, 
Octavian Bologa, preşedintele Comitetului local de organiza-
re. Numeroasele comunicări prezentate atât în plen, cât şi în 
secţiuni, au relevat cele mai valoroase contribuţii ale partici-
panţilor la elaborarea unor concepte referitoare la dezvoltarea 
durabilă, în condiţiile ţării noastre, în contextul proceselor de 
integrare şi globalizare, în care componenta socială, defi nită 
prin incluziune, capătă o importanţă tot mai mare.

Redăm, în cele ce urmează, cuvântul de deschidere rostit 
de preşedintele ASTR, Mihai Mihăiţă:

„Participăm la a 9-a ediţie a manifestării ştiinţifi ce Zilele 
Academiei de Ştiinţe Tehnice din România şi putem să spunem 
că fi ecare dintre ele a reprezentat o treaptă în afi rmarea noastră 
pe plan ştiinţifi c şi uman.

La această ediţie avem o premieră şi un record. Pentru 
prima dată, participă domnul Jacques Lukasik, secretar gene-
ral al Consiliul European al Academiilor de Ştiinţe Aplicate, 
Tehnologii şi Inginerie 
(Euro-CASE), din care 
face parte şi ASTR. 
Recordul se referă la 
program, care cuprin-
de cel mai mare număr 
de comunicări susţinu-
te, până în prezent, de 
membrii Academiei.

Tema de dezba-
tere, aici, la Sibiu, re-
putat centru ştiinţifi c şi 
umanist încă din evul 
mediu, este «Dezvolta-
rea durabilă favorabilă 
incluziunii». O temă ge-
neroasă, care va stimula 
dezbateri fructuoase, în-
fruntări de idei, benefi ce pentru toţi participanţii.

Dacă ne referim la Raportul intitulat „Viitorul nostru 
comun“, adoptat la istorica reuniune mondială din 1992, de 
la Rio de Janeiro, se impune să ne reamintim că dezvoltarea 
durabilă înseamnă un tip de evoluţie care îmbină, armonios 
şi echilibrat, creşterea economică, ecologia, protecţia socială. 
Putem spune că este un concept integrator şi se doreşte sal-

vator, centrat pe om, pe satisfacerea cerinţelor sale. De aici, 
conceptul de dezvoltare umană cu indicele calculat de aproape 
un sfert de secol la nivel naţional şi mondial, prin indicatorii 
speranţei de viaţă, nivelului de şcolarizare şi venitului naţi-
onal pe locuitor. Sigur, avem de-a face cu anumite limite de 
expresivitate a indicatorilor. Ne propunem ca, prin dezbateri 
ample, să înţelegem mai profund conţinutul, sensul şi mesa-
jul, transmise de sintagma «dezvoltare durabilă şi incluziune». 
Ambele implică profesia de inginer, care nu a fost, nu este şi 
nu va fi  niciodată indiferentă la componenta umană a tehnicii, 
tehnologiei şi ştiinţelor de profi l.

Nu putem fi  de acord cu conotaţia dată profesiei noastre 
prin formule de genul «inginerie socială» sau «inginerie fi nan-
ciară». E drept, apelul la cuvântul «inginerie» atestă recunoaş-
terea virtuţilor acesteia – rigoare, exactitate, calitate a soluţi-
ilor bazate pe ştiinţă. Tocmai aceste virtuţi sunt de neînlocuit 
şi în asemenea procese de anvergură şi însemnătate, cum sunt 
«dezvoltarea durabilă» şi «incluziunea». Despre dezvoltarea 
durabilă cred că nu mai este necesar să vorbesc. Ştim cu toţii 
că trebuie să lăsăm generaţiilor viitoare mediul natu-
ral şi cel construit, care să le asigure un trai decent, că 
obiectivul central al dezvoltării trebuie să fi e omul în 
armonie funcţională cu natura.

Coefi cientul Gini, care calculează inegalităţile 
sociale, prin măsurarea diferenţei dintre veniturile cele 
mai mari şi cele mai mici, arată că, în România, ine-
galităţile s-au accentuat, ponderea populaţiei sărace a 
crescut în ultimul deceniu de la 21% la 28%. 

Inegalităţile se manifestă în toate domeniile, con-
cretizându-se în raportul dintre venit şi consum. Acesta 
refl ectă coefi cientul de bunăstare, coefi cient determi-
nat, la rândul lui, de dezvoltarea durabilă şi procesul 
de incluziune.

Rolul inginerei este esenţial, prin creşterea nu-
mărului locurilor de muncă, prin mijloacele tehnice şi 
tehnologice care asigură îmbunătăţirea condiţiilor de 
viaţă. 

În Strategia Europa 2020, sunt stabilite drept 
obiective principale dezvoltarea durabilă şi incluziunea 
şi reiese clar că suntem implicaţi direct nu numai în calitate 
de cetăţeni ai unui stat membru al Uniunii Europene, ci şi de 
profesionişti. Conceptul de incluziune este opusul excluziunii, 
fenomen care refl ectă efectele negative ale capitalismului şi 
impune intervenţia benefi că a societăţii, a statului.

Slujitorii ştiinţelor tehnice, oameni care ştiu ce este mă-
sura, sunt legaţi prin mii de fi re de ştiinţele umaniste. Are loc 
un transfer, în ambele sensuri, nu numai de cunoştinţe, ci şi 
de valori. Creditul moral este singurul în stare să potenţeze 
gândirea creativă, lucidă, defi nitorie pentru profesia noastră 
de ingineri. La complexul de probleme trebuie dat un răspuns 
nu doar logic şi moral, ci şi realist.

Să ţinem seama de rolul covârşitor ce revine educaţiei 
şi cercetării în formarea unor oameni capabili să absoarbă 

logica interdependenţei 
multiple pentru a înţelege 
şi a-şi asuma măsurile de 
reformă ce se întreprind 
pe plan politic, economic 
şi social.

Este importantă in-
formarea opiniei publice 
şi a decidenţilor politici 
despre potenţialul imens 
şi real al României de a 
se înscrie pe traiectoria 
câştigătoare, a progresului 
modern refl ectat în bunăs-
tarea binemeritată a cetă-
ţenilor de azi şi de mâine.

În lumea complexă 
de azi nu se mai poate face 

politică serioasă fără aportul fundamental al ştiinţei şi fără 
sprijinul conştient al unei populaţii informate.

Am vorbit mai înainte despre «credit moral», căruia i se 
mai adaugă un termen. El se numeşte încredere. Şi când spun 
aceasta, mă gândesc la ceea ce zicea un om de pe aceste me-
leaguri, scriitorul Octavian Paler, «Pământul este singurul loc 
în care se poate crea Paradisul». 

Îmi exprim încrederea că şi a 9-a ediţie a Zilelor Acade-
miei de Ştiinţe Tehnice din România va fi  un succes.“

Manifestările înscrise în programul acestui eveniment 
au dat expresie angajării unor reputaţi specialişti în elaborarea 
de studii şi proiecte menite să asigure desfăşurarea efi cientă a 
proceselor şi fenomenelor subsumate temei centrale a acestor 
manifestări: „DEZVOLTAREA DURABILĂ FAVORABILĂ IN-
CLUZIUNII“. În acest sens, menţionăm comunicarea în plen 
a prof. univ. dr. ing. Gheorghe Şerban Raicu, vicepreşedinte al 
ASTR, privind „Dezvoltarea durabilă şi amenajarea teritoriu-
lui“, precum şi comunicările în secţiuni ale prof. univ dr. ing. 
Florin Teodor Tănăsescu, vicepreşedinte al ASTR, „Sistemele 
de stocare a energiei, o soluţie pentru optimizarea funcţionă-
rii reţelelor electrice la care sunt racordate surse regenerabile 
intermitente“ şi prof. univ. em. dr. ing. Valeriu V. Jinescu, se-
cretar general al ASTR, intitulată „Proiectarea echipamentelor 

sub presiune cu considerarea deteriorării produsă de fi suri“. 
În condiţiile în care cei care au susţinut comunicările au pus 
accentul pe elementele specifi ce domeniului de specializare în 
care s-au afi rmat în plan ştiinţifi c, în activitatea didactică şi în 
practica economică, elementul comun l-a constituit identifi ca-
rea măsurilor menite să asigure protecţia mediului înconjurător, 
cu ajutorul unor tehnici şi tehnologii adecvate, urmărindu-se cu 
consecvenţă atingerea unor cote tot mai înalte în toate cele trei 
tipuri de efi cienţă: economică, ecologică şi socială. Permanent, 
s-a făcut legătura dintre trecut, prezent şi viitor, astfel încât, pe 
baza experienţei acumulate în domeniile abordate de partici-
panţi să se pună în prezent bazele unor progrese mai consistente 
în perioada următoare. În acest cadru se înscrie comunicarea 
prezentată de Mihai Mihăiţă, referitoare la „Hermann Oberth, 
savant de reputaţie internaţională, fi u al Sibiului“.

Tot cu acelaşi prilej, ca o ilustrare concretă a legăturii din-
tre ştiinţă, tehnică şi producţie, au vorbit – la festivitatea de des-
chidere – Ion Deac, directorul general al S.C. Compa S.A. Sibiu, 
Alin Boca, de la S.C. Marquardt Schaltsysteme S.C.S. Sibiu. 

S-a relevat că, de-a lungul celor peste 125 de ani de exis-
tenţă, Compa a progresat în mod constant din punct de vede-
re tehnic şi tehnologic, investind în permanenţă în calitatea 
produselor şi serviciilor, sub semnul exigenţelor dezvoltării 
durabile. Compa se afl ă între primele companii cu capital ro-
mânesc, prezente în top 100 al exportatorilor din ţara noas-
tră. Principalele grupe de produse – concepute şi realizate la 
standardele internaţionale, inclusiv ale celor de ordin ecologic 
– sunt: componente pentru sisteme de injecţie; lame, braţe şi 
prinderi pentru ştergătoare de parbriz; cartere centrale, fl anşe 
şi role pentru turbosufl ante; pinioane pentru casete de direcţie; 
componente pentru coloane de direcţie; arcuri; piese ştanţate; 
transmisii cardanice; ansamble mecano-sudate; componente 
pentru instalaţii de aer condiţionat; echipamente industriale. 
Procesele de top aplicate în proiectele Compa integrează pe 
scară largă echipamente CNC asociate cu procedee de detec-
tare a defectelor şi cu metode statistice de control care permit 
garantarea constantă a calităţii. 

În ceea ce priveşte activitatea SC Marquardt Schaltsysteme 
SCS România, s-a subliniat că această entitate face parte din 

Temă generoasă,
dezbateri fructuoase

O viziune integratoare, 
răspuns la provocări globale
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nţe Tehnice din România, ediţia a IX-a

favorabilă incluziunii
grupul internaţional Marquardt şi a fost înfi inţată în anul 2005, 
în Sibiu. Odată cu fi nalizarea fabricii în 2013, în Marquardt 
lucrează peste 1100 de angajaţi, atât în producţie, cât şi în do-
menii suport. Pentru Marquardt, locaţia din Sibiu reprezintă 
şi un centru de cercetare şi dezvoltare. Cea mai mare parte 
din produsele fabricate aici, precum şi serviciile oferite, sunt 
utilizate în industria auto din întreaga lume. În producţie se 
regăsesc cele mai variate procese tehnologice: injecţie mase 
plastice; producţie electronică; asamblare fi nală; producţie 
microcomutatoare; proiectare şi programare echipamente in-
dustriale; atelier sculărie; vopsire industrială.

Lucrările s-au desfăşurat pe următoarele secţiuni: ● Teh-
nologii pentru dezvoltare durabilă; ● Efi cienţă energetică; ● 
Mobilitate durabilă; ● Strategii de incluziune în educaţie şi 
formare.

Dezbaterile în cele patru secţiuni au suscitat, de aseme-
nea, un mare interes, deoarece, pornindu-se de la o 
serie de situaţii concrete, din cele mai diferite dome-
nii de activitate, a fost posibil să se treacă la o etapă 
superioară, şi anume conceptualizarea unor obiecti-
ve care corespund unor obiective cu un caracter mai 
larg, naţional şi internaţional. Susţinerea a peste 75 
de lucrări ştiinţifi ce a stimulat un schimb de opinii 
activ şi alert, un transfer de bune-practici şi strategii 
de cercetare ştiinţifi că şi a facilitat încheierea unor 
parteneriate, fi e pentru realizarea unor noi cercetări, 
fi e pentru valorifi carea rezultatelor obţinute.

În ceea ce priveşte prima secţiune, ponderea 
cea mai mare au avut-o comunicările predominant 
ştiinţifi ce din domeniile tehnicii şi tehnologiei, por-
nindu-se de la preocupările la scara unor întregi 
ramuri, cum sunt, de exemplu, cele ale ingineriei 
chimice, pentru a se ajunge la rezultatele şi perspec-
tivele unor cercetări inovative, referitoare la materii 
prime, la structuri complexe integrate, la fabricaţia 
virtuală, recurgându-se şi la analize comparative pri-

vind diverse tipuri de materiale.
În secţiunea dedicată efi cienţei energetice, au reţinut 

atenţia numeroase comunicări, prin care s-au pus în evidenţă 
viziuni creative subordonate, la rândul lor, dezvoltării dura-
bile. Menţionăm, în acest sens, argumentarea din care a re-
zultat lipsa de fundament a opiniilor conform cărora dezvol-
tarea economică şi energetică durabilă nu este sustenabilă în 
condiţiile de astăzi din România. Situaţia se explică nu atât 
prin efectele crizei fi nanciare, cât mai ales prin absenţa unei 
dezvoltări economice semnifi cative, precum şi prin multiplele 
probleme sociale acumulate în timp, ca şi prin subfi nanţarea 
şi amânarea investiţiilor. S-au propus, între altele, unifi carea 
strategiei energetice cu cea de mediu într-un document comun 
şi coerent, realizarea unui program naţional prioritar de reabi-
litare energetică a clădirilor publice şi rezidenţiale, elaborarea 
de urgenţă a unei politici naţionale în domeniul energeticii ur-
bane, al cogenerării şi încălzirii centralizate.

În alte comunicări au fost abordate şi unele aspecte con-
crete, care vizează soluţionarea altor cerinţe vitale din dome-

niul energetic. Bunăoară, s-a prezentat o nouă viziune asupra 
cercetării tehnologice din domeniul stocării energiei prin pris-
ma unei facilităţi de cercetare în curs de dezvoltare în cadrul 
Institutului Naţional de Cercetare-Dezvoltare pentru Tehnolo-
gii Criogenice şi Izotopice (ICSI) din Râmnicu-Vâlcea. Labo-
ratoarele de cercetare pentru stocarea energiei au fost gândite 
astfel încât să conducă la noi abordări în tehnologiile de sto-
care a energiei, noua facilitate propunându-şi să „activeze“ în 
zona limitărilor ştiinţifi ce ale tehnologiilor de stocare chimi-
că, electrochimică şi termică, aplicabile în domeniul reţelelor 
electrice, rezidenţial, transporturi şi comercial. 

În aceeaşi ordine de idei, prezintă interes preconizatul 
proiect integrat de captare şi stocare a CO2 provenit de la ter-
mocentralele benefi ciare ale huilei extrase din bazinul carbo-
nifer al Văii Jiului şi exploatarea concomitentă a metanului 
adsorbit în stratele de cărbune din bazin (sub denumirea ge-
nerică de gaz de mină), şi utilizarea acestuia în aplicaţii ener-
getice care vor avea consecinţe favorabile în ceea ce priveşte 
reducerea costurilor de producere a energiei termice şi electri-
ce. S-ar putea enumera şi alte contribuţii importante la exami-
narea temei secţiunii, între care analiza energetică a sistemelor 
industriale, importanţa convertoarelor statice de putere, uti-
lizarea resurselor fotovoltaice, a combustibilului produs prin 
mijloace neconvenţionale.

O altă secţiune – cea consacrată mobilităţii durabile – 
a prilejuit prezentarea unor valoroase rezultate ale investi-
gaţiilor ştiinţifi ce într-o viziune de largă perspectivă. Astfel, 
o atenţie specială a fost acordată promovării sistemelor de 
transport intermodal, bazate mai ales pe folosirea efi cientă 
a infrastructurii feroviare existente la 
această dată. Asemenea reţele pot fi  
folosite şi în transporturile transfron-
taliere, un exemplu constituindu-l zona 
de vest a ţării (euroregiuni). Tot în le-
gătură cu mobilitatea durabilă, au fost 
abordate diverse aspecte referitoare la 
viitorul automobilului electric. Con-
ceptul de mobilitate a fost extins de la 
spaţiul naţional la cel comunitar, astfel 
încât a fost posibil să se trateze şi unele 
aspecte de ordin legislativ care se cer 
soluţionate de un număr cât mai mare 
de state membre ale Uniunii Europene, 
printr-un efort comun.

O legătură organică între aspec-
tele de ordin tehnic şi cele care vizea-
ză diferitele laturi ale socialului a fost 
oferită de lucrările secţiunii consacrate 
strategiilor de incluziune în educaţie şi 
formarea profesională. În mod deose-
bit, s-a arătat că procesul de incluziune 
socială implică şi o cultură adecvată pentru promovarea unor 
politici care să diminueze amploarea şi efectele negative ale 
excluziunii sociale. S-au identifi cat aspecte critice precum pă-
răsirea timpurie a sistemului de educaţie şi formare profesi-
onală, defi citul de măsuri pentru promovarea învăţământului 

terţiar, a învăţării pe parcursul întregii vieţi, 
apreciindu-se că incluziunea socială prin 
educaţie şi formare profesională ar trebui să 
asigure şanse egale de acces la o educaţie de 
calitate, precum şi un tratament echitabil, in-
clusiv prin adaptarea ofertei la cerinţele indi-
viduale. În acelaşi timp, ar trebui să asigure 
şanse egale pentru atingerea celor mai bune 
rezultate, prin urmărirea garantării unui înalt 
nivel de competenţe-cheie pentru toţi. Analize 
care au vizat atât domenii de activitate, cât şi 
anumite zone monoindustriale au permis să se 
aprofundeze unele aspecte de ordin principial 
şi practic. Bunăoară, în legătură cu situaţia din 
Valea Jiului, s-a subliniat că orice construcţie 
durabilă ar fi  trebuit să pornească – şi aici – de 
la nivelul cel mai de jos, însă refacerea co-
munităţilor care au depins timp de peste 150 
de ani de exploatările miniere reprezintă un 
proces prea lent, încetinit de lipsa de interes 

şi implicare mai ales a autorităţilor locale. Au fost studiate şi 
s-au prezentat posibilităţile de implementare a unor politici 
publice care să orienteze foştii lucrători în industrie şi famili-
ile acestora, locuitori ai arealelor periurbane afl ate în cea mai 
avansată stare de degradare fi zică şi morală, către noi mijloace 
de îmbunătăţire a parametrilor de calitate a vieţii. Aceasta pre-
supune echilibrarea schemei economic – ecologic – social prin 
exploatarea corectă a resurselor regenerabile locale şi utiliza-
rea potenţialului factorilor de mediu, respectiv prin întărirea 
comunităţilor, a spiritului civic şi a nivelului de educaţie în 
domeniile esenţiale. Fiind de tip ascendent, un astfel de pro-
iect se bazează pe împlinirea nevoilor primordiale ale fi ecărei 
familii şi formarea unor lideri pregătiţi care să poată fi  ulterior 
incluşi în procesul de concepere a strategiilor de planifi care 
spaţială pentru dezvoltarea durabilă a microregiunii. Crearea 
sistemelor reziliente la scară mică determină o reală indepen-
denţă economică pentru unităţile de comunitate cele mai mici 
(cartiere, unităţi de vecinătate), precum şi formarea unor reţele 
de cunoaştere şi schimburi reciproce.

Evident, în această secţiune au existat cele mai propice 
condiţii pentru abordarea temei incluziunii în parametrii cei 

mai adecvaţi, cei de ordin social. În acest fel, s-au relevat atât 
rezultatele înregistrate, cât şi disfuncţionalităţile, recomandă-
rile participanţilor constituind, pentru decidenţii de la nivel lo-
cal până la cel naţional, o bogată sursă de inspiraţie în vederea 
îmbunătăţirii strategiilor, programelor şi planurilor menite să 
asigure în practică o reală dezvoltare durabilă.

*
*    *

Pe lângă prezentarea unor lucrări ştiinţifi ce în plen şi pe 
secţiuni, conferinţa a inclus şi prezentări ale activităţii, produ-
selor şi proiectelor unor companii industriale reprezentative 
din zona Sibiului şi din ţară. De asemenea, în spaţiile confe-
rinţei au fost organizate standuri ale unor fi rme, la care par-
ticipanţii la conferinţă şi invitaţii au putut afl a cele mai noi 
informaţii despre activitatea fi rmelor respective.

Activităţile au inclus şi vizitarea unei fi rme impor-
tante din domeniul industriei auto, situată lângă Sibiu, SC 
Marquardt Schaltsysteme SCS Sibiu, care recent şi-a dublat 
atât spaţiile productive, cât şi numărul de angajaţi, care depă-
şeşte acum 2000 de persoane.

În fi nal, participanţii au vizitat Muzeul Civilizaţiei Popu-
lare Tradiţionale ASTRA, încheind astfel lucrările conferinţei 
în mod simbolic, într-un loc care adăposteşte primele manifes-
tări ale spiritului tehnic al poporului român.

Interdependenţe structurale

De la particular la general,
de la practică la teorie
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(Urmare din pag. 3)
certifi catele de conformitate cu normele 
internaţionale de profi l.

A.C.: Nici nu se putea altfel să se con-
solideze, pe piaţă, compania noastră. Nu 
consider că este cazul să intru prea mult în 
detalii, dar – fără să mă laud – am acţionat 
pe baza unei strategii de fi rmă, strategie 
amendată, din timp în timp, în funcţie tot de 
raportul dintre cerere şi ofertă. Au fost, însă, 
momente-cheie în respectivul proces.

T.B.: Tocmai la acestea vă rugăm să 
vă referiţi în special.

A.C.: Dvs. aţi amintit unele certifi cări şi 
licenţe. Aş dori să precizez că produsele, ser-
viciile şi sistemul nostru de gestiune internă 
a calităţii au fost omologate şi sunt revizuite 
periodic de organismele creditate din ţară şi 
de peste hotare, cum sunt RAR, Electrica, 
AFER, OMCAS, ISO 1400/2004 şi ISO 
9001/2008, OHASAS 18001/2008. Colegii 
ingineri ştiu despre ce omologări este vorba, 
aşa că nu mai insist. În mod deosebit trebuie 
să amintesc că în anul 2000 a avut loc certi-
fi carea RAR-OCS a sistemului de manage-
ment al calităţii. În acel an a avut loc şi fabri-
carea, în premieră naţională, în exclusivitate, 
a bateriilor auto fără întreţinere. A urmat 
deschiderea altor fi liale, la Iaşi şi Bucureşti.

T.B.: Cronologic, ajungem, din nou, 
la anul 2005, când aţi optat pentru atri-
buirea numelui „Caranda“ fi rmei dvs., 
ca o confi rmare de netăgăduit a valorii 
brandului reprezentat de profesionistul, de 
managerul, de întreprinzătorul Caranda. 
Am revenit asupra acestui aspect deoarece 
consider că este defi nitoriu pentru tot ceea 
ce discutăm. Nu am în vedere doar zicala 
că „omul sfi nţeşte locul“, ci şi conştienti-
zarea faptului că un nume – vorba poetului 
– transformat în renume vinde extrem de 
bine marfa, constituind poate cel mai valo-
ros certifi cat de garanţie.

A.C.: Dvs. aţi spus-o, aşa că mă con-
sider absolvit de obligaţia de a face un co-
mentariu pe tema dată.

T.B.: Lucrurile sunt, într-adevăr, atât 
de evidente încât nu mai este cazul să fac 
un alt comentariu, ceea ce nu înseamnă că 
dvs. nu aveţi dreptul la autoevaluare.

A.C.: Prefer să mă refer – şi în conti-
nuare – numai la fapte.

T.B.: Voia dvs.
A.C.: În aceeaşi perioadă, am făcut 

un pas înainte prin înfi inţarea laboratorului 
de încercări baterii. Laboratorul este dotat 
cu echipamente achiziţionate de la fi rma 

germană GIGATRON, ceea ce spune mult 
specialiştilor din domeniul nostru. Vedeţi, 
performanţele sunt legate nemijlocit de 
promovarea progresului ştiinţifi co-tehnic, 
preocuparea noastră centrală constituind-o 
alinierea la cele mai înalte standarde la ni-
vel mondial.

T.B.: Faptul a fost confi rmat, din plin, 
la marcarea, în 2006, a 15 ani de activitate 
a fi rmei dvs. Chiar şi acest fapt, şi anume 
„vechimea“ unui IMM, supravieţuirea pe 
o piaţă puternic concurenţială, este extrem 
de concludent pentru ceea ce se numeşte 
„o afacere de succes“. A fost nevoie de o 
veritabilă viziune strategică pentru a se 
câştiga o anumită poziţie pe piaţă, o pia-
ţă caracterizată, la început, prin monopo-
lul „Acumulatorului“, apoi prin prezenţa 
unor produse importate.

A.C.: În anul împlinirii unui deceniu 
şi jumătate de existenţă am marcat progre-
se într-o direcţie pe care o stabilisem cu 
ceva timp înainte: fructifi carea potenţialului 
nostru şi prin achiziţii din fonduri proprii a 
unor echipamente şi instalaţii de înaltă per-
formanţă. Nu numai sub aspect practic, ci 
şi simbolic, am inaugurat atunci o instalaţie 
automată de preparare şi egalizare a nive-
lului electrolitului. Este o instalaţie produsă 

de fi rma suedeză Kallstrom, prin care asigu-
răm o înaltă puritate la diverse concentraţii 
ale electrolitului. Tot ca urmare a viziunii 
strategice la care făceam trimitere, în 2006, 
ne-am extins în Bucureşti printr-un nou 
Centru de Desfacere şi Service.

T.B.: Din câte am afl at, în prezent, în 
2014, aveţi 12 asemenea centre.

A.C.: Nu numai în Bucureşti, unde 
sunt patru centre, ci şi la Alexandria, Brăila, 
Constanţa, Craiova, Iaşi, Ploieşti, Timişoara 
şi Târgu Mureş. O acoperire geografi că tot 
mai mare ne creşte, desigur, potenţialul eco-
nomico-fi nanciar, dar reprezintă, în acelaşi 
timp, o premisă favorabilă pentru consoli-
dări şi dezvoltări care să ne permită, în vi-
itorul previzibil, să ne îndeplinim obiective 
mai cuprinzătoare.

T.B.: Aş spune mai îndrăzneţe, având 
în vedere ceea ce s-a întâmplat, sistematic, an 
de an, după înfi inţarea companiei, în 1991.

A.C.: Nu degeaba se spune că trecu-
tul este cel mai bun dascăl pentru cei care 
realmente doresc să înveţe. Remarca este 
valabilă şi pentru afaceri, dar şi pentru orice 
demers destinat binelui comun.

(Continuare în numărul viitor)

FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

În fi ecare an, la 23 noiembrie sunt săr-
bătorite, în întreaga ţară, Ziua Economiştilor 
şi Ziua Profesorului de Economie. Ediţia din 
2014 a dublei manifestări a fost marcată, po-
trivit tradiţiei, şi de un moment care a recon-
fi rmat „unitatea de gândire şi simţire“ a două 
mari şi importante comunităţi profesionale, 
cea a economiştilor şi cea a inginerilor. La 
adunarea festivă, desfăşurată în Aula Magna a 
Academiei de Studii Economice din Bucureşti, 

a fost invitat şi a luat cuvântul preşedintele 
Asociaţiei Generale a Inginerilor din Româ-
nia (AGIR) şi al Academiei de Ştiinţe Tehnice 
din România (ASTR), prof. as. dr. ing. EurIng 
DHC Mihai Mihăiţă. În acest fel, a continuat 
şi a căpătat un relief mai puternic o tradiţie 
care îşi are izvorul în urmă cu multe decenii, 
când, în atmosfera Marii Uniri din 1918, s-au 
creat Asociaţia Generală a Inginerilor din Ro-
mânia şi Asociaţia Generală a Economiştilor 
din România. În amintirea acestor momente şi 
ca semn de apreciere pentru colaborarea din 
prezent, a fost conferită preşedintelui AGIR şi 
al ASTR Diploma de Excelenţă a Asociaţiei 
Generale a Economiştilor din România, Aso-
ciaţiei Facultăţilor de Economie din România 
şi Societăţii Române de Statistică. Prezentăm, 

în cele ce urmează, mesajul transmis parti-
cipanţilor la eveniment de prof. as. dr. ing. 
EurIng DHC Mihai Mihăiţă:

„Folosesc expresia «stimaţi colegi», 
întrucât între ingineri şi economişti există o 
lungă, o bogată şi – cutez să spun – fericită 
colaborare colegială. Chiar instituirea Zilei 
Economiştilor şi Zilei Profesorului de Eco-
nomie se leagă de numele lui Ion Ghica, cel 
care avea, deopotrivă, studii în domeniul 

economiei şi al ingineriei 
în minerit, absolvent al 
L´École des Mines din Pa-
ris, de primul său curs de 
economie politică la Aca-
demia Mihăileană. 

Se pot da numeroase 
alte exemple de ingineri 
români care au slujit, cu 
aceeaşi dăruire şi com-
petenţă, ambele domenii. 
Dar exemplul cel mai 
strălucit – dacă în această 
privinţă există termeni de 
comparaţie – îl oferă Mi-

hail Manoilescu, inginerul care a elaborat o 
concepţie economică de anvergură internaţi-
onală, recunoscut ca atare în întreaga lume.

Realizările din perioada contemporană 
a istoriei României sunt o operă comună, 
iar relaţiile dintre organizaţiile profesionale 
ale inginerilor şi economiştilor s-au derulat 
şi se derulează de peste 100 de ani. Nu pot 
să nu-mi exprim satisfacţia că în perioada 
postdecembristă, în calitate de preşedin-
te al Asociaţiei Generale a Inginerilor din 
România şi, apoi, în cea de preşedinte al 
Academiei de Ştiinţe Tehnice din România, 
am conlucrat şi conlucrez, în cele mai bune 
condiţii, cu conducerea Asociaţiei Generale 
a Economiştilor din România, cu domnul 
academician Gheorghe Zaman.

Nu spun, desigur, nicio noutate când 
mă refer la difi cultăţi şi necazuri comune, 
dar şi realizări şi aspiraţii comune. Spun 
aceste adevăruri deoarece ele nu insufl ă 
defetism, renunţare, ci îndeamnă la întări-
rea colaborării întrucât ne confruntăm cu 
aceleaşi provocări, cu aceleaşi pericole, cu 
dorinţa de a adopta soluţii convergente. Mă 
gândesc mai ales la necesitatea de a extinde 
şi a aprofunda colaborarea pentru realizarea 
unor proiecte de modernizare economică şi 

socială a României fără de care nu putem 
progresa cu adevărat. 

Să ne ridicăm la scara de valori şi com-
portamente a înaintaşilor noştri vizionari.

Inginerii şi economiştii reprezintă o 
forţă a creativităţii şi viaţa ne obligă să acţi-
onăm împreună. 

Împreună, doresc să avem parte de cât 
mai multe realizări.

La mulţi ani!“

Inginerii şi economiştii, acţiuni 
comune pentru obiective comune   

„Rezistă şi se consolidează pe piaţă doar cei competitivi“ (I)

Institutul Naţional de Cercetare-Dez-
voltare pentru Inginerie Electrică ICPE-CA 
şi Hungarian Naţional Trading House, par-
teneri ai reţelei Enterprise Europe Network, 
în colaborare cu clusterul IT Plus din Mier-
curea Ciuc, Camera de Comerţ şi Industrie 
Covasna, Asociaţia Întreprinzătorilor din 
Ciuc au organizat un eveniment de brokeraj 
în domeniul IT&C. Evenimentul a fost găz-
duit în cadrul celei de-a doua ediţii a Confe-
rinţei de IT&C şi Inovare a Ţinutului Secu-
iesc şi a avut loc la Băile Tuşnad. Reuniunea 
şi-a propus să consolideze legătura dintre 
fi rmele de specialitate din regiune, precum 
şi relaţiile fi rmelor respective cu principalii 
actori din afara regiunii. Totodată, pen-
tru a veni în folosul dezvoltării regiunii, 
s-a intenţionat identifi carea principalelor 
puncte de pornire în sectorul IT&C. Eve-
nimentul de brokeraj a oferit posibilitatea 
fi rmelor româneşti de a stabili întâlniri de 
afaceri cu fi rme străine într-un cadru or-
ganizat, în care reprezentanţii companiilor 

au putut benefi cia de asistenţă specializată 
din partea organizatorilor în alegerea par-
tenerilor de discuţie, precum şi de servi-
cii de interpretariat gratuite. Identifi carea 
unor potenţiali parteneri de afaceri şi de 
proiecte comune, promovarea proprie ca 
partener de afaceri, analiza pieţei interne 
şi externe, a cererii şi a ofertei, reprezintă, 
în aceeaşi măsură, atuuri ce pot contribui 
la dezvoltarea strategiei companiei sau a 
planului de afaceri.

Eveniment de brokeraj 
în domeniul IT&C
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Am putea spune că a intrat în tradiţie 
desfăşurarea anuală a Săptămânii Calităţii 
Timişorene, organizată în colaborare cu Pri-
măria Municipiului Timişoara la propunerea 
şi, de obicei, în coordonarea Societăţii de Vest 
pentru Calitate AGIR. Chiar de la început, 
manifestarea a fost gândită să se deruleze pe 
structura organizatorică a Sucursalei AGIR 
Timiş. Cum e şi fi resc, au fost implicate di-
rect la realizarea evenimentului conducerea 
Sucursalei, societăţile şi cercurile  acesteia.

Şi la ediţia 2014, deschiderea a fost 
marcată de un simpozion organizat în Sala 
de Consiliu a Primăriei, în prezenţa vice-
primarului Dan Diaconu, care a acordat 
distincţii membrilor AGIR cu merite deo-
sebite în promovarea calităţii. Simpozionul 
cu tema Calitate Pentru Sănătate a prilejuit 
prezentarea unor referate interesante.

Au urmat acţiunile desfăşurate sub egi-
da societăţilor şi cercurilor:

– Societatea de Inginerii Agricole AGIR 
Timiş a organizat un simpozion cu tema Cali-
tatea produselor agricole în secolul XXI, care 
a avut loc la Universitatea de Ştiinţe Agricole 
şi Medicină Veterinară a Banatului din Timi-
şoara, cu participarea conducerii acesteia şi a 
conducerii Direcţiei Judeţene pentru Agricul-
tură Timiş. Au fost acordate distincţii pentru 
activitatea deosebită în promovarea calităţii 

în domeniul agricol. Apoi s-au prezentat mai 
multe referate cu teme vizând calitatea în 
agricultură. Cu această ocazie, a fost organi-
zată şi o expoziţie de costume populare din 
colecţia ing. dipl. Rodica Belea şi s-au pre-
zentat poezii ale prof. dr. ing. Andrei Pogany;

– Societatea Femeilor Inginer AGIR 
Timiş a iniţiat o masă rotundă cu tema Bolile 
Secolului;

– Societatea de Energii Regenerabile 
AGIR împreună cu Filiala Timiş a Academiei 
de Ştiinţe Agricole şi Silvice Gheorghe Io-
nescu-Şişeşti a realizat o dezbatere cu tema 
Culturi Energetice pentru Calitatea Vieţii;

– Societatea de Protecţia Mediului a ini-
ţiat – la rândul ei – o masă rotundă cu tema 
Câştigăm prin Calitate. A mai fost organizat 
un workshop demonstrativ cu tema Calitatea 
Aerului în Timişoara. Măsurători şi modelare;

– Societatea de Rezistenţa Materiale-
lor AGIR a organizat o masă rotundă în care 
au fost comemoraţi prof. V. Alaci, prof. Gh. 
Silaşi şi prof. L. Brandeu. Au fost omagiaţi 
prof. Mircea Bejan, la împlinirea vârstei de 
70 de ani, şi Ştefan Mănescu, la 65 de ani;

– Cercul AGIR Ingineri Mecanici a or-
ganizat un simpozion cu tema Îmbunătăţirea 
Calităţii Produselor şi Proceselor Mecani-
ce. Referatele prezentate s-au referit în spe-
cial la calitatea transporturilor.

De asemenea, s-au implicat şi fi rme 
care acordă o importanţă deosebită calităţii. 
Astfel, S.C. PROMT S.A, S.C. ELBA S.A., 
S.C. Aquatim S.A au avut, fi ecare, contribu-
ţii ştiinţifi co-aplicative specifi ce.

Este de reamintit că Săptămâna Cali-
tăţii Timişorene s-a desfăşurat în aceeaşi pe-
rioadă cu Săptămâna Europeană a Calităţii.

De asemenea, precizăm că este al 
treilea an în care este organizată şi Ziua 
Timişeană a Calităţii, în colaborare cu 
Consiliul Judeţean Timiş. Tema din acest 
an a fost Calitate şi Inovare. 

La eveniment a participat şi europar-
lamentarul ing. Maria Grapini, membru 

AGIR, care a făcut o expunere documen-
tată despre importanţa calităţii în diferite 
domenii de activitate, din perspectiva poli-
ticilor comunitare.

De un interes deosebit s-au bucurat şi 
expunerile ing. Virginia Faur despre produse 
naturale pentru îngrijirea sănătăţii, ing. dipl. 
Petru Tenchea despre domeniul calitologiei, 
prof. dr. ing. Andrei Pogany despre confor-
tul circulaţiei pe şosele.

Ing. dipl. Viorica Bălan,
Preşedinte – Societatea de Vest 

pentru Calitate AGIR Timiş

EVENIMENTE  ŞTIINŢIFICO-TEHNICEEVENIMENTE  ŞTIINŢIFICO-TEHNICE

Săptămâna Calităţii Timişorene, ediţia a XIV-a

Lucrarea aduce o viziune nouă pe plan 
internaţional, şi anume aceea că Debitmetria 
este o ramură de sine stătătoare a Tehnicii 
măsurării. Acest rezultat s-a obţinut prin ana-
liza logicii funcţionale a tuturor tipurilor de 
debitmetre, identifi când conexiunile dintre 
ele şi implicit a pachetului de „criterii (între-
bări logice)“ la care s-a răspuns de-a lungul 
timpului, în mod intuitiv dar 
unitar, în procesul conceperii 
şi realizării lor.

Pe baza concluziilor 
privind identifi carea bazelor 
analitice şi structurale unitare 
ale debitmetrelor, autorul lu-
crării realizează, în premieră, 
clasifi carea unitară a tuturor 
debitmetrelor şi formulea-
ză  Conceptul unităţii debit-
metrelor, respectiv: „Toate 
tipurile de debitmetre  sunt 
unitare între ele, din punctul 
de vedere al bazelor analiti-
ce, al structurii şi al clasifi că-
rii lor“. Pornind de la aceste 
baze fundamentale, autorul a elaborat Meto-
da A.S.C.U.D. (Metoda analizei – sintezei şi 
clasifi cării unitare a debitmetrelor).

Lucrarea prezintă nu numai etape-
le Metodei A.S.C.U.D., ci şi aplicarea ei 
practică pentru evidenţierea modului de 
realizare structurală principială a tutu-
ror tipurilor de debitmetre existente până 
în prezent (cât şi sistematizarea unitară 
a acestora). De asemenea, lucrarea evi-

denţiază faptul, deosebit de important, că 
Metoda A.S.C.U.D. asigură, în premieră, 
„instrumentul logic de creare pe baze pre-
dictibile a noi tipuri de debitmetre“.

În acest sens, autorul prezintă deja o 
serie de noi tipuri principiale de debitmetre 
pe care le-a creat structural, utilizând Meto-
da A.S.C.U.D.

Lucrarea tratează 
integral toate aspectele 
debitmetriei, analizând 
nu numai debitmetrele, 
ci şi combinaţiile de 
debitmetre. Astfel, se 
ajunge la concluzia că 
şi combinaţiile de debit-
metre se subordonează 
Metodei A.S.C.U.D. de 
analiză/sinteză şi clasi-
fi care unitară. 

În concluzie, lu-
crarea statuează De-
bitmetria ca ramură 
a Tehnicii măsurării, 
prin identifi carea baze-

lor ei unitare şi prin elaborarea şi aplicarea 
practică pentru toate tipurile de debitme-
tre şi combinaţii de debitmetre a Metodei 
A.S.C.U.D, metodă de analiză a tuturor ti-
purilor de debitmetre realizate până în pre-
zent, dar mai ales de creare (sinteză) predic-
tibilă a noi tipuri de debitmetre.

Cartea poate fi  procurată de la Librăria 
AGIR din Bucureşti, sect. 1, Bd. Dacia nr. 26, 
tel. 012 319 49 45, e-mail: libraria@agir.ro.

Horia Mihai MoţitHoria Mihai Moţit 
Analiza – sinteza şi clasifi carea Analiza – sinteza şi clasifi carea 

unitară a debitmetrelorunitară a debitmetrelor 
Editura AGIR, Bucureşti, 2014, ISBN 978-973-720-539-1, 124 pag. + CD, 50 leiEditura AGIR, Bucureşti, 2014, ISBN 978-973-720-539-1, 124 pag. + CD, 50 lei

Noi apariţii în Editura AGIR

Cotizaţia de membru al AGIR 
pentru anul 2015

Reamintim stimaţilor noştri colegi, membri ai Asociaţiei Generale a Ingineri-
lor din România (AGIR) care nu şi-au achitat cotizaţia pentru anul 2015, că nivelul 
acesteia este: pentru membrii individuali – 40 de lei, respectiv 20 de lei pentru pen-
sionari; pentru membrii individuali cu domiciliul în străinătate – 25 de euro; pentru 
membrii colectivi – 400 de lei şi pentru membrii susţinători – minimum 1000 de lei. 

Termenul limită de achitare a cotizaţiei pentru anul 2015 este 31 decembrie 2014.
În caz contrar, conform statutului, nu veţi mai primi publicaţia Univers ingi-

neresc începând cu data de 1 ianuarie 2015, iar după doi ani consecutivi se pierde 
calitatea de membru AGIR.

Plata taxelor se poate efectua astfel:
1. Cont AGIR Lei: RO22 RZBR 0000 0600 0471 1869, Raiffeisen Bank, Piaţa 

Amzei; 
2. Cont AGIR Euro: RO54 RZBR 0000 0600 0471 1875, Raiffeisen Bank, Piaţa 

Amzei;
3. La sediul AGIR, Calea Victoriei nr. 118, sector 1, Bucureşti.
Precizăm că, la plata prin bancă, se specifi că numele şi numărul legitimaţiei 

(dacă acesta se cunoaşte).

În următoarele decenii, 60% din ener-
gia planetei va continua să fi e furnizată de 
petrol şi gaze, susţine Iulian Iancu, pre-
şedintele Comitetului Naţional Român al 
Consiliului Mondial al Energiei. Afi rmaţia 
a fost făcută la deschiderea celei de-a treia 
conferinţe Romania Oil and Gas, organiza-
tă recent la Bucureşti de grupul ITE, în par-
teneriat cu mai multe organizaţii româneşti 
şi străine, printre care şi Asociaţia Genera-
lă a Inginerilor din România (AGIR).

Conferinţa se organi-
zează periodic şi a devenit un 
eveniment anual important 
care reuneşte pe toţi cei impli-
caţi în şi interesaţi de sectorul 
energetic românesc, de con-
textul regional, de problemele 
şi strategiile de depăşire a lor. 
Ea benefi ciază de o participare 
internaţională semnifi cativă 
şi este o ocazie excelentă de 
discutare a ultimelor evoluţii în domeniu, 
de întâlnire a celor de aceeaşi profesie, de 
a prezenta realizări, noi produse şi servicii, 
noi oportunităţi de afaceri. Evenimentul 
reuneşte oameni de afaceri, specialişti, ana-
lişti, reprezentanţi ai factorilor de decizie.

Anul acesta, au fost prezenţi parti-
cipanţi din România, Moldova, Ungaria, 
Polonia, Grecia, Turcia, Azerbaijan. Confe-
rinţa a fost onorată şi de prezenţa ambasado-
rilor Marii Britanii şi Ungariei la Bucureşti.

Lucrările Conferinţei s-au desfăşurat 
în patru sesiuni consecutive care au dezbă-
tut următoarele subiecte:

– Rute de transport al energiei din 
zona Caspică spre Europa; recente evoluţii 
şi perspective;

– Infrastructura pentru gaze naturale; 
integrarea regională şi piaţa de gaze;

– Liberalizarea pieţei de gaze în Ro-
mânia; noi priorităţi şi perspectivele evo-
luţiilor viitoare;

– Evoluţii în domeniul gazelor ne-
convenţionale; tehnologii şi cele mai bune 
practici.

Prezentă r i -
le şi discuţiile din 
primele trei sesiuni 
au fost dominate de 
problema securită-
ţii energetice regi-
onale, în special în 
contextul recente-
lor evenimente din 
Ucraina, subliniin-
du-se importanţa 

diversifi cării surselor, a interconectării reţe-
lelor, a identifi cării unor noi rute de transport.

Dezbaterile din ultima sesiune s-au 
concentrat atât pe prezentarea şi discutarea 
noilor evoluţii şi perspectivelor oferite de 
Marea Neagră, precum şi pe posibilitatea 
existenţei în regiune a unor acumulări gaze-
ifere în şisturi argiloase, strategii şi evoluţii 
în explorarea acestora, ca şi a problemelor 
ce apar în legătură cu protecţia mediului 
ambiant şi a poziţiei comunităţilor locale în 
legătură cu aceasta.

Dr. ing. Amuliu Proca

A treia Conferinţă „Romania Oil and Gas“A treia Conferinţă „Romania Oil and Gas“
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          Orgoliu          Orgoliu                                                                                                                                       

       

     Succesul mic, dar şi cel mare,

          Gândeşti că-l au, în mod nedrept,

              Rivalii tăi, din întâmplare;

             Şi numai tu, că eşti deştept...

                         

                     
Gheorghe Bâlici 
Gheorghe Bâlici 

(Din (Din Lumea epigramei
Lumea epigramei , nr. 6/2012), nr. 6/2012)                                                                                    

În urma Consiliului Ministerial al 
Agenţiei Spaţiale Europene (ESA), des-
făşurat la Luxemburg, la începutul lunii 
decembrie a.c., România s-a alăturat par-
tenerilor europeni în două programe ESA 
de importanţă strate-
gică: Staţia Spaţială 
Internaţională (ISS) 
şi dezvoltarea rache-
tei Ariane 6. Astfel, 
dezvoltarea capaci-
tăţilor spaţiale ale 
României din ultimii 
ani sub coordonarea 
Agenţiei Spaţiale 
Române (ROSA) 
primeşte o nouă re-
cunoaştere la nivel 
european. Din de-
legaţia României la 
ESA au făcut parte, 
între alţii, ofi ciali din 
Ministerul Educaţiei Naţionale, precum şi 
preşedintele ROSA, Marius-Ioan Piso. 

La întâlnirea din Luxemburg, mem-
brii Consiliului ESA au luat decizii pri-
vind dezvoltarea noilor rachete europene 
Vega C şi Ariane 6, care, prin modularita-
te şi fl exibilitate, vor fi  capabile să satis-
facă cerinţele pieţei instituţionale euro-
pene şi să concureze pe piaţa mondială. 
Prin prioritizarea participării României 
la programul de dezvoltare a celei mai 
noi rachete europene, Ariane 6, Agenţia 
Spaţială Română oferă industriei spaţiale 
din ţara noastră oportunitatea de a se în-
scrie în cursa contractelor de dezvoltare 
a componentelor lansatorilor europeni. 
Acceptarea României în acest program 
de către ESA, alături de doar alte 11 sta-
te membre, demonstrează că ţara noastră 
are deja capacităţi industriale competi-
tive. Totodată, participarea României la 
dezvoltarea rachetei Ariane 6 va contri-

bui la dezvoltare tehnologică, inovare 
şi pregătire profesională în domenii de 
nişă, cu potenţial de a consolida rolul pe 
care România îl joacă în strategia spaţia-
lă europeană şi mondială.

Cea de-a doua di-
recţie strategică vizată de 
Agenţia Spaţială Română 
este implicarea ţării noas-
tre în programul dedicat 
Staţiei Spaţiale Interna-
ţionale (ISS). După ce 
Statele Unite ale Ameri-
cii au anunţat la Forumul 
Internaţional pentru Ex-
plorare Spaţială, desfă-
şurat la Washington DC, 
în ianuarie 2014, la care 
a participat şi delegaţia 
României, că SUA vor 
continua să investească în 
ISS, ROSA a început de-

mersurile de a se alătura statelor europene 
implicate în acest program: Belgia, Da-
nemarca, Franţa, Germania, Italia, Olan-
da, Norvegia, 
Spania, Suedia, 
Elveţia şi Marea 
Britanie, demer-
suri fi nalizate 
cu succes pe 2 
decembrie a.c. 
Prin implicarea 
în programul 
ESA dedicat 
Staţiei Spaţiale, 
România devi-
ne coproprietar 
al Staţiei, alături 
de celelalte state europene, precum şi de 
partenerii internaţionali: SUA, Canada, 
Rusia şi Japonia.

Prin implicarea României în acest 
program, se urmăreşte dezvoltarea de ca-

pacităţi, tehnologii şi forţă de muncă spe-
cializate în explorare spaţială. Staţia Spa-
ţială este un laborator excelent pentru a 
testa tehnologii pentru misiuni spaţiale pe 
orbită joasă, dar şi pentru misiuni de ex-
plorare a Sistemul Solar. România este, de 
asemenea, interesată să lanseze nanosate-
liţi în formaţie de pe ISS, un domeniu de 
nişă afl at pe agenda ROSA. „Nanosateli-
ţii cu scop comercial vor juca un rol din 
ce în ce mai important pentru aplicaţii 
spaţiale şi terestre. Ne dorim ca Româ-
nia să fi e un jucător important pe această 
piaţă. Dezvoltarea de nanosateliţi în scop 
comercial va conduce la dezvoltarea de 
tehnologii inovatoare, care, ulterior, ne 
vor permite să ne implicăm în misiuni 
de explorare a Sistemului Solar, dincolo 
de orbita joasă a Pământului“, a declarat 
preşedintele ROSA, Marius-Ioan Piso.

Implicarea României în aceste pro-
grame este o confi rmare a contribuţiilor 
aduse de ţara noastră în domeniul spaţial, 
fi ind totodată o continuare a participării 
româneşti în această direcţie. Reamintim 

că primul expe-
riment spaţial 
cu participare 
r o m â n e a s c ă 
a fost realizat 
încă din anul 
1972, prin 
Programul In-
tercosmos, iar 
în 1981, pe 14 
mai, România 
trimitea primul 
cosmonaut în 
spaţiu, fi ind cea 

de-a 11-a ţară din lume care reuşea acest 
lucru. Astăzi, România, stat membru 
ESA, este cea de-a 12 ţară europeană şi 
a 16-a din lume care deţine un procentaj 
din Staţia Spaţială Internaţională.

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

● Autobuze electrice între Deva 
şi Hunedoara. O linie de autobuze electrice va 
fi  deschisă între municipiile Deva şi Hunedoara, în 
cadrul unui proiect comun de dezvoltare a transportu-
lui public de persoane. Proiectul este susţinut de pri-
măriile celor două localităţi şi de Consiliul Judeţean 
Hunedoara. Vicepreşedintele CJ Hunedoara, Tiberiu 
Balint, a anunţat că proiectul a fost evaluat la 22 mili-
oane de euro şi poate fi  pus în practică până în 2016. 
Proiectul iniţial prevedea construirea unei linii de 
troleibuze, dar tehnologia a permis refacerea acestuia 
pentru autobuze electrice, cu tarife de transport mai 
mici. Precizăm că distanţa dintre cele două localităţi 
este de 20 de kilometri.

● Primul ascensor fără cablu din 
lume. Primul ascensor fără cablu din lume, cu aju-
torul căruia transportul clasic cu liftul se transformă 
într-un sistem de metrou vertical, a fost prezentat 
zilele trecute de compania germană ThyssenKrupp, 
după cum informează un comunicat al fi rmei. 
Principala calitate a noului sistem, numit MUL-
TI, constă în aceea că permite funcţionarea mai 

multor cabine 
de ascensor 
prin aceeaşi 
casă a liftului. 
În acest fel, 
spaţiul ocupat 
de lifturi se 
poate reduce 
foarte mult, 
capacitatea de 
transport poa-
te spori și se 
realizează eco-
nomii la con-
sumul de ener-
gie. Cabinele 

se autopropulsează şi se deplasează pe linii instala-
te sub forma unui circuit. Sistemul a fost dezvoltat 
pentru clădiri de înălţime medie și mare, iar prima 
unitate va intra în probe în 2016. (Sursa: Agerpres)

● IBM BusinessConnect 2014 în 
România. Identifi carea noilor tehnologii care 
ajută companiile să dezvolte business-ul într-un 
mod mai inteligent şi mai efi cient a fost principa-
lul obiectiv al IBM BusinessConnect 2014, eveni-
ment care a reunit lideri din domeniile de business 
şi IT din România, precum şi factori de decizie. Cu 
această ocazie, reprezentanţii IBM au relevat cum 
noile soluţii software vor ajuta departamentele de 
marketing, fi nanciar, operaţional şi infrastructură să 
ia decizii mult mai efi ciente, la un nivel mai înalt. 
Afacerile evoluează rapid împreună cu tehnologia, 
iar companiile au nevoie de instrumente necesare 
adaptării şi creşterii într-o eră smart. Potrivit orga-
nizatorilor, soluţiile şi serviciile IBM Cloud, Analy-
tics, Mobile şi Social ajută clienţii să-şi transforme 
afacerile. În agenda evenimentului au fost incluse 
prezentări interesante, susţinute de reprezentanţi de 
marcă ai IBM din Europa Centrală şi de Est şi de 
la nivel global, având subiecte precum „Lideri în 
noua eră smart“ (Carsten Wengel, PHD, VP Sales, 
IBM CEE), „Reinventarea experienţei cu clienţii“ 
(Gabriella PACSO, Strategy Leader, IBM Central & 
Eastern Europe), „Generarea de perspective puter-
nice de business printr-un fi nance dashboard“ (Juraj 
Barus, CFO IBM România), „Dezvoltarea unei afa-
cerii prin implementarea de soluţii mobile“ (Matej 
Lavric, IBM Mobile Sales Leader CEE).

România va contribui la dezvoltarea celei 
mai noi rachete europene, Ariane 6

În California, cea mai mare fermă solară din lume
În deşertul Californiei, a fost pusă în 

funcţiune Topaz, cea mai mare fermă so-
lară din lume, care numără 9 milioane de 
panouri solare, ce se în-
tind pe o suprafaţă de 259 
kilometri pătraţi, scrie 
ifl science.com, preluat de 
green-report.ro. Proiec-
tul, început în urmă cu 
doi ani, aparţine compa-
niei Ivanpah Solar Power 
care produce energie prin 
direcţionarea luminii 
Soarelui spre un cazan 
central, utilizând mii de 
oglinzi. Capacitatea fer-
mei solare din California, 

ale cărei costuri se ridică la 2,5 miliarde 
dolari, este de 550 MW, sufi cienţi să ali-
menteze peste 160 000 de gospodării. Şi, 

ceea ce este la fel de important, odată cu 
producerea energiei verzi, în California 
va fi  evitată, anual, eliminarea în atmo-

sferă a 377 000 tone de dio-
xid de carbon.

Topaz deţine titlul de 
cea mai mare fermă solară 
din lume, în acest moment, 
dar ar putea fi  depăşită, cel 
mai probabil în 2015, atunci 
când Solar Star, o altă fermă 
solară americană, va atinge 
capacitatea maximă gene-
rând aproximativ 580 MW. 
Atât Solar Star, cât şi Topaz 
sunt deţinute de consorţiul 
MidAmerican Solar.
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